

Statement #StandUpForScience

of the German Public Health Association (DGPH e.V.)

the German Society for Medical Sociology (DGMS)

the German Society for Epidemiology (DGEpi)

the German Society for social medicine and prevention (DGSMP)

An assault on science and scientists anywhere is an assault on science and scientists everywhere
(Nature, 25,2.2025).

For the German Version, see below

We, the German Public Health Association, the German Society for Medical Sociology, the German Society for Epidemiology and the German Society for Social Medicine and Prevention, declare solidarity with our colleagues and scientific societies in the USA. We are appalled by the massive attack on scientific freedom, the freezing of research funding and the slowing down of research, especially in the fields of medical and public health research. Freedom of science and research is one of the great assets of our democratic society: the results of research, especially in the areas of communicable and non-communicable diseases and the structural, socio-economic and commercial determinants of health, as well as the links between poverty and health, are of inestimable value for the health and well-being of the entire population. Freezing research funding, for example for new drugs, jeopardizes the proper conduct of these studies and thus directly jeopardizes the health of study participants. It prevents new knowledge needed to prevent or control diseases that are among the leading causes of death worldwide, including in the U.S., from being available for years to come.

Stopping research because it deals with diversity, inclusion or the climate is contrary to democratic principles such as freedom of research and demonstrates an anti-social attitude with a truth-denying mindset. Labeling professors as enemies, calling for an aggressive fight against universities,

and indiscriminately firing scientists endangers democracy and public health - not only in the U.S., but worldwide.

As scientific societies in Germany, we must of course ask ourselves what this means for us and how we can anticipate and prepare for similar developments. As a consequence, we stand behind our members who pursue the vision of a society that does not lose sight of the principle of health for all. We emphasize this because the accumulation of crises means that this value can no longer be taken for granted. A commitment to it can only be made in the face of resistance and by accepting personal, institutional, professional and personal disadvantages. We are concerned to see that this is already the case in some countries, such as the United States. We, the presidents of the undersigned societies, are prepared to stand up for a democratic, diverse society and free scientific research under these circumstances, and to support our members and our sister societies in doing so.

We call on the U.S. Congress, which is responsible, for example, for adjusting research funding for the National Institutes of Health, to take immediate action to restore the freedom of science and research.

The *German Public Health Association* (DGPH e.V.) is an interdisciplinary and multiprofessional association of individuals, institutions, organizations and professional societies with jurisdiction and responsibility for teaching, research and practice in the field of public health. Our commitment serves the science and practice of preventing disease, prolonging life, and promoting physical and mental health while considering equitable distribution and efficient use of available resources. Increasing health inequalities, health consequences of changes in the world of work, the rise of antibiotic resistance or the consequences of climate change are just some of the current issues

The *German Society for Medical Sociology* (DGMS) is a scientific professional association dedicated to all medical sociological topics and concerns in research, education, and society. We advocate for better health opportunities for everyone. The core topics of our scientific work include societal influences on health opportunities and disease risks, the health consequences of demographic change, and the social determinants of healthcare. (www.dgms.de)

The *German Society for Epidemiology* (DGEpi e.V.) is the professional association of epidemiologists in Germany. As a scientific society, it promotes epidemiology in research, teaching and practice with over 900 members in 18 working groups (www.dgepi.de).

The DGSMP is a medical society for prevention and social medicine with more than 500 members that actively shapes the public health sector in Germany. Its guiding principle comes from Salomon Neumann (1819-1908): "Medicine is a social science". The German Society for Social Medicine and Prevention is committed to the social participation of all people and to reducing health inequalities. The office is located in Berlin. (www.dgsmp.de)

Stellungnahme #StandUpForScience

der Deutschen Gesellschaft für Public Health e.V.
der Deutschen Gesellschaft für Medizinische Soziologie
der Deutschen Gesellschaft für Epidemiologie
der Deutschen Gesellschaft für Sozialmedizin und Prävention

Wir, die Deutsche Gesellschaft für Public Health, die Deutsche Gesellschaft für Medizinische Soziologie, die Deutsche Gesellschaft für Epidemiologie und die Deutsche Gesellschaft für Sozialmedizin und Prävention erklären Solidarität mit den Kolleg:innen und wissenschaftlichen Fachgesellschaften in den USA. Der massive Angriff auf die Freiheit der Wissenschaft, das Einfrieren von Forschungsgeldern, das Ausbremsen von Forschung insbesondere in den Bereichen der medizinischen und Public Health-Forschung entsetzen uns. Die Freiheit von Wissenschaft und Forschung zählt zu den hohen Gütern unserer demokratischen Gesellschaft: Die Errungenschaften der Forschung insbesondere in den Bereichen übertragbarer und nicht-übertragbarer Erkrankungen sowie den strukturellen, sozioökonomischen und kommerziellen Determinanten der Gesundheit, zu den Zusammenhängen von Armut und Gesundheit haben einen unschätzbaren Wert für die Gesundheit und das Wohlbefinden der gesamten Bevölkerung. Das Einfrieren von Forschungsmitteln etwa für die Erforschung neuer Medikamente gefährdet die korrekte Durchführung dieser Studien und damit direkt die Gesundheit der Studienteilnehmer:innen. Es verhindert auf Jahre neue Erkenntnisse, die zur Prävention oder zur Eindämmung von Erkrankungen notwendig sind, die zu den Haupttodesursachen der Bevölkerung weltweit, einschließlich der USA, zählen.

Forschung zu unterbinden, weil sie sich mit Diversität, Inklusion oder dem Klima befasst, steht demokratischen Grundsätzen wie Forschungsfreiheit entgegen und zeugt von einer gesellschaftsfeindlichen und Wahrheit verleugnenden Gesinnung. Professor:innen als Feinde zu bezeichnen, zu einem aggressiven Kampf gegen die Universitäten aufzurufen und Wissenschaftler:innen wahllos zu entlassen, gefährdet die Demokratie ebenso wie die öffentliche Gesundheit - nicht nur in den USA, sondern weltweit.

Wir müssen uns natürlich als wissenschaftliche Fachgesellschaften auch in Deutschland fragen, was dies für uns bedeutet und wie wir ähnlichen Entwicklungen vorgreifen und uns auf sie vorbereiten können. Für uns folgt, dass wir hinter unseren Mitgliedern stehen, die die Vision einer Gesellschaft zu verfolgen, die das

Prinzip von Gesundheit für alle nicht aus den Augen verliert. Dies betonen wir besonders, da eine Häufung von Krisen dazu führt, dass dieser Wert nicht mehr selbstverständlich ist. Ein Engagement dafür kann dann nur gegen Widerstände und unter Inkaufnahme eigener, institutioneller, beruflicher und persönlicher Nachteile erfolgen. Wir sehen mit Sorge, dass dies in einigen Ländern, wie z.B. den USA, bereits der Fall ist. Wir als Vorstände der unterzeichnenden Fachgesellschaften stehen bereit, uns auch unter diesen Umständen für eine demokratische, diverse Gesellschaft und eine freie wissenschaftliche Forschung einzusetzen und unsere Mitglieder sowie unsere Schwesterfachgesellschaften hierbei zu unterstützen.

Wir appellieren an den Kongress der USA, in dessen Zuständigkeit die Anpassung von Forschungsmitteln etwa für die National Institutes of Health liegt, auf, unmittelbar darauf hinzuwirken, dass die Freiheit von Wissenschaft und Forschung wiederhergestellt wird.

Die *Deutsche Gesellschaft für Public Health e.V.* ist ein interdisziplinärer und multiprofessionaler Zusammenschluss von Institutionen, Organisationen, Fachgesellschaften und Personen mit Zuständigkeit und Verantwortung für Lehre, Forschung und Praxis im Bereich von Public Health. Unser Engagement dient der Wissenschaft und Praxis zur Verhinderung von Krankheiten, zur Verlängerung des Lebens und zur Förderung von physischer und psychischer Gesundheit unter Berücksichtigung einer gerechten Verteilung und effizienten Nutzung der vorhandenen Ressourcen (www.dgph.info.de).

Die *Deutsche Gesellschaft für Medizinische Soziologie e.V.* (DGMS) ist eine wissenschaftliche Fachgesellschaft, die sich für alle medizinsoziologischen Themen und Belange in Forschung, Lehre und Gesellschaft engagiert. Wir setzen uns für bessere Gesundheitschancen für alle ein. Kernthemen unserer wissenschaftlichen Arbeit sind gesellschaftliche Einflüsse auf Gesundheitschancen und Krankheitsrisiken, gesundheitliche Konsequenzen des demografischen Wandels sowie soziale Determinanten der Kranken- und Gesundheitsversorgung. (www.dgms.de).

Die *Deutsche Gesellschaft für Epidemiologie e.V.* (DGEpi) ist eine wissenschaftliche Fachgesellschaft der Epidemiolog:innen in Deutschland. Als wissenschaftlichen Fachgesellschaft fördert sie die Epidemiologie in Forschung, Lehr und Praxis mit über 900 Mitgliedern und 18 Arbeitsgruppen (www.dgepi.de).

Die *Deutsche Gesellschaft für Sozialmedizin und Prävention* (DGSMP) ist eine medizinische Fachgesellschaft für Prävention und Sozialmedizin mit mehr als 500 Mitgliedern, die den Public Health Bereich in Deutschland aktiv mitgestaltet. Ihr Leitmotiv stammt von Salomon Neumann (1819–1908): „Medicin ist eine Sociale Wissenschaft“. Die Deutsche Gesellschaft für Sozialmedizin und Prävention setzt sich für die soziale Teilhabe aller Menschen und für den Abbau gesundheitlicher Ungleichheit ein. Die Geschäftsstelle befindet sich in Berlin (www.dgsmp.de).

Kontakt: Prof'in Dr. Dagmar Starke (dagmar.starke@dgph.info)

Kontakt (DGEpi): Dr. Berit Lange (berit.lange@helmholtz-hzi.de)